
20

دوشنبه

1401
تیر

تاریخ 

2

سال 
بیست وهشتم

3400
 

  

 

 

 

 
 

 

 

 

 
 

 

 
 

   

 
 

    

 

 
  

 
 

 

   
 

 

    
 

 
  

 
 

  
  

 

 

 

 5873 - 8002

0101455837001071 - 32344771
071 - 32344772

071 - 42229246

ISSN : 5873 - 8002

شماره

صفحه

روزنامه

فعالان صنف طلا و جواهر  ابرازی  مالیات  از  مالیاتی  امور  آمارهای سازمان 
نشان می دهد، مالیات ابرازشده هر واحد طلافروشی در سال گذشته فقط حدود 

شش میلیون تومان بوده است.
امور  سازمان  »آمارهای  نوشت:  ادامه  در  ایران  روزنامه  ایسنا،  گزارش  به 
تعداد شش  نشان می دهد  ابرازی صنف طلا و جواهر  مالیات  از رقم  مالیاتی 
هزار و ۳۵۸ واحد فعال در این صنف در کل کشور، رقمی بالغ بر ۴۰ میلیارد 
تومان مالیات ابرازی داشته اند. این بدان معناست که به طور میانگین هر واحد 
صنفی در سال گذشته فقط شش میلیون تومان مالیات ابراز کرده است. این 

در حالی است که در سال ۹۹ رقم مالیات ابرازی این صنف بالغ بر ۲۶ میلیارد 
تومان بوده است.

بر این اساس اظهارنامه های ابرازشده فعالان صنف طلافروشی کشور، مالیات 
ابرازی هر واحد طلافروشی در سال ۹۹ فقط سه میلیون تومان بوده است. با 
این حال رقم تشخیصی سازمان امور مالیاتی از طلافروشان سراسر کشور در 
سال ۹۹ رقمی بالغ بر ۲۸۵ میلیارد تومان بوده که بیش از ۱۰ برابر رقم ابرازی 
فعالان این صنف بود، به طوری که رقم دریافتی سازمان مالیاتی از هر واحد 

صنفی به طور میانگین بالغ بر ۳۳ میلیون تومان بوده است.«

نیمه  و  حجیم  نان های  اتحادیه  رئیس 
حجیم گفت: واحدهای صنفی نانوایان 
یارانه ای  نظام  اصلاح  از  بعد  فانتزی 
وقف  شرایط  با  را  خود  نتوانستند 
واحدها  از  بسیاری  این رو  از  بدهند؛ 
چراکه  هستند  تعطیل  نیمه  حالت  در 
را  فروش خود  از  توجهی  قابل  حجم 
دست  از  فانتزی  نان  نرخ  افزایش  با 

داده اند.
با  گفت وگو  در  کرمی  جواد  محمد 
به  اشاره  با  ایلنا،  اقتصادی  خبرنگار 
از ۵۰ درصدی مصرف  بیش  کاهش 
صنفی  واحدهای  افزود:  باگت،  نان 
نظام  اصلاح  از  بعد  فانتزی  نانوایان 
شرایط  با  را  خود  نتوانستند  یارانه ای 
از  بسیاری  این رو  از  بدهند؛  وقف 
تعطیل هستند  نیمه  واحدها در حالت 
فروش  از  توجهی  قابل  حجم  چراکه 
خود را با افزایش نرخ نان فانتزی از 

دست داده اند.
صنف  در  رقابت  اینکه  بیان  با  وی 
نانوایان از بین رفته است، خاطرنشان 
کرد: واکنش مصرف کنندگان نسبت 
به خرید نان فانتزی منفی شده است؛ 
حجیم  نان های  آرد  قیمت  که  چرا 
کرده  تجربه  را  برابری   ۱۰ افزایش 
است.این فعال صنفی با اشاره به الزام 
نانوایان،  آرد  نرخ  در  سازی  یکسان 
در  فانتزی  نان  مصرف  میزان  گفت: 
جهان به دلیل پخت سالم و بهداشتی 
حال  در  نان ها  دیگر  به  نسبت  بودن 
افزایش است این در حالیست که در 
ایران تصمیمات نادرست در این حوزه 
فانتزی را کاهشی  نان  میزان مصرف 
حجیم  نان های  اتحادیه  می دهد.رئیس 
و نیمه حجیم ادامه داد: این ذهنیت در 
است  شده  ایجاد  مسئولان  برخی  بین 
جامعه  مرفه  قشر  را  فانتزی  نان  که 
من  می کنند.  مصرف  و  خریداری 
پرسش  این  تفکر  این  با  مواجهه  در 

ساندویچ  آیا  که  می کنم  طرح  را 
ثروتمند است؟  فلافل خوراک مردم 
مهم  این  از  حاکی  قراین  و  شواهد 
است که مصرف نان حجیم بیشتر در 
دهک های پایین جامعه مرسوم است.

نان های باگت، بربری،  به گفته وی؛ 
قشر  سوی  از  همبرگر  و  بروچن 
مصرف  جامعه  ضعیف  و  متوسط 
ایجاد  به  اشاره  با  می شود.کرمی 
نانوایان سنتی،  صنف های طولانی در 
تصریح کرد: پیش از آزادسازی نرخ 
به راحتی  آرد صنف و صنعت مردم 
از نانوایان فانتزی خریداری می کردند 
اما بعد از افزایش نرخ این نان ترجیح 
می دهد که در صف نانوایان سنتی به 

ایستد.
نظارت  باوجود  اینکه  بیان  با  وی 
نانوایان  از  آرد  شدن  سرازیر  احتمال 
وجود  فانتزی  نانوایان  به  سنتی 
و  ساختار  کرد:  خاطرنشان  دارد، 
اشتباه  زمینه  این  در  تصمیم گیری ها 
فانتزی  نان  واحد   ۶۵۰ حدود  است. 
مستقر  یارانه بگیر  نانوایان  کنار 
تبادل  مجموعه ها  این  در  آیا  هستند، 
تردید  بدون  نمی گیرد؟  آرد صورت 
تفاوت  اتفاق رخ می دهد چراکه  این 
هزار   ۶۴۰ آرد  کیسه  یک  قیمت 
تومانی با ۳۸ هزار تومان زیاد است از 
این رو از دولت درخواست داریم که 
در راستای یکسان سازی نرخ آرد قدم 
داد:  ادامه  اقتصادی  فعال  این  بردارد. 
مسئولان وزارت کشاورزی و اقتصاد 
آزادسازی  مصوبه  که  باورند  این  بر 
بود  اشتباه  و صنعت  آرد صنف  نرخ 
نرخ  اشتباه می خواهند  برای جبران  و 
نان سنتی را آزادسازی کنند. اگر این 
شرایط ایجاد شود ممکن است که فضا 
می دهد  نشان  تجربه  اما  شود  رقابتی 
نانوایان  آرد  دوباره  مدتی  از  بعد 

یارانه ای می شود.

وزیر اسبق بازرگانی معتقد است عملکرد ۱۰ ساله گذشته وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( نشان می دهد که بسیاری از اهداف ابتدایی تأسیس 
آن محقق نشده و از این رو بازگشت وزارت بازرگانی بهترین گزینه است.
به گزارش ایسنا، با وجود آنکه صحبت از تفکیک مجدد وزارت صمت و 
راه اندازی وزارت بازرگانی از چند سال قبل مطرح بوده، اما پیگیری های 
این وجود دولت  با  نرسید.  نهایی  نتیجه  به  زمینه  این  در  دولت دوازدهم 
بازرگانی  وزارت  بازگرداندن  دنبال  به  ابتدایی  طرح های  ارائه  با  سیزدهم 
طرح  این  با  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان  که  است  امیدوار  و  بوده 

موافقت کنند.
بازرگانی  اتاق  فعلی  رئیس  و  بازرگانی  اسبق  وزیر  اسحاق،  آل  یحیی 
مشترک ایران و عراق با حضور در ایسنا به بررسی ابعاد مختلف موضوع 
احیای وزارت بازرگانی پرداخت و اعلام کرد که نتیجه عملکرد سال های 
گذشته نشان می دهد که باید بار دیگر به تفکیک وزارت صنعت، معدن 

و تجارت اقدام شود.
او همچنین در این گفت وگو به بررسی موقعیت فعلی اقتصاد و مشکلاتی 
با آن  قبل وجود داشته و همچنان دولت و مردم  از سال ها  پرداخت که 

درگیر هستند.
بخشی از این گفت وگو در ادامه آمده است: 

-با گذشت حدود ۱۰ سال از تأسیس وزارت صمت این وزارتخانه تا چه 
حد توانسته به اهداف خود دست یابد؟

ما برای آنکه بتوانیم عملکرد یک وزارتخانه را به شکل دقیق ارزیابی کنیم 
باید در ابتدا به سراغ این سؤال برویم که اساساً مأموریت این نهاد چه بوده 
و بناست در چه محیطی فعالیت کند؟ نگاهی به سیاست ها نشان می دهد که 
ما بر روی کاغذ مشخص کرده بودیم که وزارت صنعت، معدن و تجارت 
این وزارتخانه،  فعالیت  اما در عمل محیط  چه کار ویژه ای خواهد داشت 
ساختار آن و مأموریت هایی که در هر بخش دارد مشخص نشد و همین 
مسئله باعث شده که با گذشت حدود ۱۰ سال رضایت چندانی از عملکرد 

آن وجود نداشته باشد.
-در صحبت هایتان به این موضوع اشاره کرده اید که ما در این ۱۰ سال در 
اهداف نرسیده ایم پس در  از  به بسیاری  وزارت صنعت، معدن و تجارت 
واقع تصمیم به ادغام از ابتدا غلط بوده آیا نمی توان همین موضوع را در 
سایر بخش های اقتصاد ایران دید و ریشه مشکلات را در تصمیمات غلط 

پیگیری کرد؟
متأسفانه ما در طول دهه های گذشته بسیاری از تصمیمات و برنامه ریزی های 
خود را با شیوه سعی و خطا گرفته ایم. هر چند این تصمیمات نتایج مثبت 
داشته و در برخی حوزه ها کارگشا بوده است اما قطعاً به دلیل خطاها ما 
هزینه هایی را نیز تجربه کردیم. امروز لااقل باید از این تصمیمات غلط به 
درستی استفاده شود تا دیگر برای کشور هزینه ای ایجاد نکند. فرض کنید 
که یک تصمیم ۲۰ میلیارد دلاری ۱۰ درصد شانس خطا داشته این یعنی ما 
برای اجرای یک موضوع دو میلیارد دلار هزینه خطا داده ایم. جمع بندی این 
موضوع نشان می دهد که از این طریق خسارت ها بالا بوده اما لااقل امروز 
باید تلاش کنیم که از این خسارت ها درس بگیریم و برای تصمیمات فعلی 

از آنها استفاده کنیم.
تنها ایجاد یک قرارگاه مرکزی اقتصاد که تمام مسائل را مدیریت کرده 
غیر  در  بود  خواهد  اساسی  بزند  اقتصاد  تمام  برای  واحد  حرف  یک  و 
این صورت ما همچنان با مشکلات اقتصادی مزمن دست به گریبان باقی 

می مانیم.
داد که در  ارائه  فعلی چه راهکار ویژه ای می توان  به موقعیت  با توجه   -

کوتاه مدت حل مشکلات اقتصادی ممکن شود؟
ما در اول باید به این موضوع توجه کنیم که اقتصاد را نمی توان با امریه و 
دستور مدیریت کرد اخیراً دوباره بحث هایی مطرح شده که مثلًا قیمت ها 
به فلان تاریخ بازگردد یا تولیدکنندگان اجازه افزایش قیمت نداشته باشند 
اما آیا در عمل چنین موضوعی ممکن است؟ امروز اقتصاد ما با بیماری 
مزمن تورم مواجه شده است کسری بودجه در بسیاری از سال ها ثبت شده 
محیط  در  بحران ها  است،  نگران کننده  پولی  پایه  و  نقدینگی  رشد  است، 
زیست، مسکن، معیشت مردم و حتی صندوق های بازنشستگی دیده می شود 
آیا می توان انتظار داشت با تکرار تجربیات غلط گذشته و دستوری کردن 
در  که  داریم  را  این  ظرفیت  ما  شود؟  برطرف  مشکلاتی  چنین  اقتصاد 
حوزه هایی مانند برق و گاز، خدمات فنی و مهندسی و صادرات کالاهای 
با ارزش افزوده بالا در منطقه نقش آفرینی کنیم. امروز کشورهای منطقه 
۱۲۰۰ میلیارد دلار تعامل اقتصادی دارند چه سهمی از آن به ایران رسیده 
جابه جا  گردشگر  میلیون   ۳.۵ از  بیش  عراق  با  سال  طول  در  ما  است؟ 
می کنیم. از سال ها پیش ظرفیت تجارت مشترک را نزدیک به ۲۰ میلیارد 
دلار ارزیابی کرده ایم اما آیا در داخل سیاست های ما اجازه استفاده از این 

ظرفیت ها را داده است؟
اقتصاد نیاز به یک اجماع دارد ما نیاز به بخشی داریم که وقتی تصمیمات 
گرفته شد مانند یک فرمانده آن را ابلاغ کند و همه آن را به مرحله اجرا 
برساند این به معنی ارتشی کردن اقتصاد نیست به معنی حذف نخبگان و 
صاحبنظران نیز نیست بلکه ما برای این که بی ثباتی در قوانین را مدیریت 
کنیم باید تمام نظرات و کارهای کارشناسی را بررسی و به شکل دقیق 
ارزیابی کنیم و درنهایت به یک تصمیم واحد برسیم که وقتی ابلاغ می شود 
اجرایی  را  خصوصیان  بخش  تا  گرفته  دولتی  از  اقتصاد  بخش های   تمام 

کند. 
نیز  یکسال  ما حتی در  اما  است  فرآیند طولانی مدت  سرمایه گذاری یک 
باعث شده جذب سرمایه  تغییر می کند و همین موضوع  بارها  قوانین مان 
باید اضافه کنیم که  نیز  این را  فعالیت های عمرانی بسیار دشوار شود.  و 
ما در شرایط جنگی هستیم دشمن به اقتصاد ما حمله کرده، میزان اجرای 
اساسی  قانون   ۴۴ اصل  مانند  سیاست هایی  بوده،  پایین  توسعه  برنامه های 
فراموش شده و طرح های عمرانی با سرعت بسیار کمی دنبال شده اند. به 
نظر می رسد در چنین شرایطی تنها ایجاد یک قرارگاه مرکزی اقتصاد که 
تمام مسائل را مدیریت کرده و یک حرف واحد برای تمام اقتصاد بزند 
اقتصادی  با مشکلات  ما همچنان  این صورت  غیر  بود در  اساسی خواهد 

مزمن دست به گریبان باقی می مانیم.

روش آزمایش و خطایی که پایانی 
ندارد! متأسفانه طی دوره های مختلف 
شورای  مجلس  و  ریاست جمهوری 
لوایحی  و  طرح ها  گاهی  اسلامی، 
ارائه و تصمیم هایی گرفته شده که 
بر مبنای آن دو وزارتخانه یا سازمان 
را در هم ادغام و وزارتخانه جدیدی 
بوجود آورده اند. مثل وزارت ورزش 
و جوانان و وزارت صمت )صنعت، 
تجارت( که حجم و وسعت  معدن، 
وزارت  بر  دوچندانی  پیچیدگی  و 
از  بسیاری  و  کرده  تحمیل  جدید 
آنها،  مأموریت  مهم حوزه  کارهای 

بر زمین مانده است. 
زمانی وزارت صنایع سنگین داشتیم، 
بازرگانی  وزارت  و  معادن  وزارت 
تعریف  کاری  حوزه  کدام  هر 
شده ای را داشتند. به مرور زمان آنها 
را تجمیع کردند و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت شکل گرفت. همه 
و  داخلی  تجارت  با  که  کسانی 
خارجی و امور بازرگانی سر و کار 
و یا آشنایی دارند می دانند که خود 
این حوزه به تنهایی این قدر وسعت 
و  وزیر  یک  که  دارد  پیچیدگی  و 
می توانند  سختی  به  معاون  چندین 
که  سالهاست  برآیند.  آن  پس  از 
هر  اقتصاد  مهم  پایه های  از  یکی 
آن  خارجی«  »تجارت  کشوری 
اقتصاد  اصل  بهتر،  عبارت  به  است. 
و  می چرخد  خارج  از  ارزآوری  بر 
هر کشوری که صادرات موفق تری 

داشته باشد، پشتوانه ارزی آن هم به 
نهایتاً  و  بود  خواهد  قوی تر  مراتب 
توانمندی  و  ملی«  »پول  تقویت  به 
اقتصاد می انجامد. جای تعجب است 
که چگونه وزارت به این گستردگی 
و حیاتی را در وزارت دیگری ادغام 
وزیر  نفر  یک  به  بعد  می کنند، 
مسئولیت  عهده دار  هم  گویند  می 
»معادن  هم  کشور«،  »صنعت 
و  داخلی  »تجارت  هم  و  کشور« 

خارجی آن« شو!؟
حال  ادغام،  طرح  شکست  از  پس 
نتیجه  این  به  مسئولان  دوباره 
قبل  به  را  اوضاع  که  رسیده اند 
را  بازرگانی  وزارت  و  برگردانند 

جدا و مستقل کنند. 
هم  بودجه  و  برنامه  سازمان  حذف 
برای  دیگری  عدیده  مشکلات 
گستردگی  کرد.  ایجاد  سال  چند 
نیز  جوانان  امور  و  ورزش  مسئله 
هر کدام به تنهایی بخش عظیمی از 
و  برمی گیرد  در  را  کشور  جمعیت 
آنها، حوزه جداگانه ای  به  رسیدگی 
را می طلبد. شاید وزارتخانه هایی که 
سنخی  هم  و  مشابه  کاملًا  موضوع 
دارند همانند وزارت علوم و وزارت 
با  و  کند  هم افزایی  بتواند  بهداشت 
موفق تر  واحد،  قوی  مدیریت  یک 
این  داد  نشان  تجربه  اما  کند  عمل 
صنعت،  وزارت  در  ماهوی  تجانس 
و  ورزش  یا  و  تجارت  و  معدن 
جوانان، مشهود و نتیجه بخش نیست.

نقد و تحلیل خبر
گروه نقد و تحلیل خبر روزنامه طلوع

به قلم مدیرمسئول

از هر دری کلامی

یحیی آل اسحاق وزیر اسبق بازرگانی:

چاره ای جز بازگشت وزارت بازرگانی نداریم

معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا فراجا با تأکید براینکه چیزی به عنوان 
اجاره  را  بانکی اش  کارت  اگر کسی  گفت:  نداریم،  بانکی  کارت  اجاره 
استفاده  مجرمانه  مقاصد  برای  وی  کارت  از  که  باشد  مطمئن  می دهد 
مالک حساب  می گیرد  قرار  قانونی  پیگرد  مورد  که  اولین کسی  و   شده 

است.
سرهنگ رامین پاشایی معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا فراجا در گفت 
از حساب ها  برخی  انسداد و غیرفعال شدن  ایلنا درباره  با خبرنگار  و گو 
گفت: در حال حاضر هماهنگی خوبی بین پلیس فتا، قوه قضاییه و بانک 
شده  ایجاد  بانکی  حساب های  از  سوءاستفاده  با  برخورد  برای   مرکزی 

است.
وی با اشاره به انواع کلاهبرداری های اینترنتی ادامه داد: ما با پدیده ای به 
نام اجاره کارت بانکی روبرو بودیم، این کار آفتی بود که امنیت روانی و 
اقتصادی جامعه را تهدید می کند. بیش از ۹۰ درصد کارت هایی که اجاره 
داده می شود برای مقاصد مجرمانه از جمله شرط بندی و قمار، کلاهبرداری 
است.  آنلاین  فروش  و  خرید  حوزه  در  ارز، کلاهبرداری  رمز  حوزه  در 
از  اغلب  می کنند  کلاهبرداری  به  اقدام  که  اینترنتی  فروشگاه های  بیشتر 

کارت های اجاره ای استفاده می کنند.
معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا فراجا با اشاره به هماهنگی بین پلیس 
این  بین  شده  ایجاد  هماهنگی  با  مرکزی گفت:  بانک  و  قضاییه  قوه  فتا 
هماهنگی  با  و  می شوند  شناسایی  مجرم  افراد  این  سرعت  به  دستگاه ها 
 مرجع قضایی و پلیس فتا و همکاری بانک مرکزی این حساب ها مسدود 

می شود.
به  از موارد که فرد مبادرت  سرهنگ پاشایی خاطرنشان کرد: در برخی 
اطلاع  با  کار  این  شود  محرز  که  در صورتی  کرده؛  بانک  کارت  اجاره 
تمام  است،  نشده  انجام  حساب  سرقت  و  گرفته  صورت  عمداً  و  شخص 
مسدود  مجرمانه  اقدام  این  از  جلوگیری  برای  شخص  این   حساب های 

می شود.
به این صورت است که حجم  وی گفت: نوع دیگری از کلاهبرداری ها 
وسیعی از پرونده های کلاهبرداری به ما داده می شود. با بررسی حساب ها 
و  شده  سرقت  و  افرادی هک  یا  فرد  حساب  اطلاعات  که  شدیم  متوجه 
مبالغی پول به این حساب وارد و برداشت می شود. البته ممکن است فرد 
متوجه این موضوع هم نشود. ما با شکایتی که صورت می گیرد و شناسایی 

این حساب ها بلافاصله حساب را مسدود می کنیم.
معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا فراجا با اشاره به کپی کارت های بانکی 
از  که  است  این صورت  به  ها  کلاهبرداری  از  دیگر  نوع  کرد:  تصریح 

کارت های بانکی با دستگاه اسکیمر کپی شده و حساب مورد سوءاستفاده 
قرار می گیرد. با بررسی این پرونده ها متوجه شدیم که به طور مثال از یک 
... از حجم زیادی از حساب ها پول  فروشگاه، پمپ بنزین، دستفروش و 
برداشت می شود. با اقدامات فنی که بر روی این حساب ها انجام می شود 
فرد متخلف را که ممکن است در یک فروشگاه، پمپ بنزین یا… باشد، 

شناسایی کردیم. 
این فرد با دستگاه اسکیمر اقدام به کپی کردن کارت های بانکی مشتریان 

کرده و از این طریق اقدام به کلاهبرداری کرده است.
سرهنگ پاشایی خاطرنشان کرد: با دستگیری این فرد ما مجبور می شویم 
برای امنیت کاربران، کارت بانک تمام مشتریان این فروشگاه را در آن 
بازه زمانی که کلاهبرداری صورت گرفته با هماهنگی بانک غیرفعال کنیم 

و به صاحبان حساب ها اطلاع می دهیم. 
گاهی اوقات ممکن است در این بازه زمانی که کلاهبرداری انجام شده، 
باشند،  کرده  استفاده  بنزین  پمپ  از  مثال  طور  به  نفر  هزار   ۵ از  بیش 
برای  ما  اما  باشد  نشده  سوءاستفاده  حساب ها  همه  از  است  ممکن  البته 
ایمنی کاربران تمام حساب ها را غیرفعال می کنیم و از صاحبان کارت ها 

می خواهیم کارت مجدد دریافت کنند.
وی با تأکید براینکه چیزی به عنوان اجاره کارت بانکی نداریم، تصریح 
از  که  باشد  مطمئن  می دهد  اجاره  را  بانکی اش  کارت  کسی  اگر  کرد: 
کارت وی برای مقاصد مجرمانه استفاده می شود و اولین کسی که مورد 
پیگرد قانونی قرار می گیرد مالک حساب است و در برخی موارد باید تمام 

خسارت مالباخته را خودش پرداخت کند.
به گفته سرهنگ پاشایی افراد برای اینکه مورد سوءاستفاده قرار نگیرند در 
تمام فروشگاه ها، پمپ بنزین ها و… تمام عملیات خرید را صاحب کارت 

انجام دهد.

استفاده از کارت های اجاره ای برای مقاصد مجرمانه

یحیی آل اسحاق وزیر اسبق بازرگانی:

چاره ای جز بازگشت وزارت بازرگانی نداریم

تحلیل این خبر را در صفحه 2 بخوانید بسیاری از واحد های تولیدی نیمه تعطیل شدند

فوتی های کرونا در کشور 
دوباره ۲ رقمی شد

قنبری یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

با تصمیمات متناقض و نادرست مجلس 
نمی شود انتظار معجزه از دولت داشت


